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به�روز غريب پ�ور، كارگ�ردان و هنرمن�د عرص�ه تئاتر 
خبر از اج�راي مجدد اپ�راي عروس�كي »عاش�ورا« داد. 
به گزارش »جوان«، اپراي عروس��كي »عاشورا« به نویسندگي، 
طراحي و کارگرداني بهروز غریب پور، از ۲۲ تیرماه تا ۱۲ مردادماه 
۱404 در تالار فردوسي تهران روي صحنه خواهد رفت.  این اثر 
شناخته ش��ده، یكي از پرمخاطب ترین تولی��دات گروه »آران« 
به شمار مي رود و با وجود گذشت بیش از ۱5 سال از نخستین اجرا، 
همچنان هر سال با اقبال تماشاگران همراه است.  بهروز غریب پور 
درباره اجراي امسال گفت: »همه آثار ما، از جمله عاشورا، با حفظ 
متن و موسیقي اجرا مي ش��وند اما طراحي صحنه  در هر نوبت 
به طور کامل تغییر مي کند. تئاتر مثل فیلم نیست که تكرارپذیر 
باشد؛ اجراي زنده یعني خلق دوباره. این بار هم با صحنه پردازي 
و کیفیت اجرایي متفاوتي روبه رو خواهید ش��د.« او با اشاره به 
وقفه اي در سال هاي کرونا  افزود: »از سال ۱387 که عاشورا تولید 
شد، تقریباً هر سال اجرا داشته ایم و این اجرا، بخشي از یك سنت 
هنري مداوم در گروه آران اس��ت.« این هنرمند پیشكسوت در 

پاسخ به این پرس��ش که آیا اجراي جدید دوباره به تالار وحدت 
بازخواهد گشت، گفت: »در سال ۱40۱ با پیشنهاد مدیر عامل 
وقت بنیاد رودکي، عاشورا را در تالار وحدت اجرا کردیم. من براي 
آن فضا، شیوه   اجراي اکسپوز را انتخاب کردم؛ همان روشي که 
بعدها براي اجراي اپراي مولوي در مسكو نیز به کار بردم و تجربه 
بسیار موفقي بود، اما امس��ال تصمیم گرفتیم به تالار فردوسي، 
خانه اصلي مان، بازگردیم.« او درباره ویژگي هاي منحصربه فرد 
اپراي عاش��ورا توضیح داد: »این اثر به دلیل موضوع عاشورا، که 
پیوندي عمیق با باورهاي مذهب��ي و فرهنگي مردم دارد، هنوز 
براي مخاطب زنده، تأثیرگذار و تازه است. عاشورا در امتداد تعزیه 
شكل گرفته اما ساختار و فرم آن بر پایه اپراي جهاني است؛ حاصل 
سال ها پژوهش من بر نقاط مشترک این دو ژانر. از این رو مي توان 
آن را نمونه اي از اپراي ملي ایران دانست.« غریب پور همچنین به 
نقش موسیقي در موفقیت این اثر اشاره کرد و گفت: »موسیقي 
عاشورا بسیار قدرتمند است و اجراها توسط خوانندگان باتجربه 
و پرقدرت انجام مي ش��ود. همین ترکیب ساختاري باعث شده 
این اپرا در کشورهاي مختلف، از جمله فرانسه، ایتالیا، لهستان 
و روسیه، نیز با استقبال خوبي روبه رو ش��ود.« کارگردان اپراي 
عروسكي »مولوي« در ادامه از اهمیت پرورش نسل جوان در گروه 
آران گفت: »از ابتدا هدفم جذب و آموزش نیروهاي جوان و مستعد 
بود. ما دانشجویان تئاتر عروسكي زیادي داریم که متأسفانه در 
دانشكده آموزش جدي نمي بینند و پس از فارغ التحصیلي نیز 
بازار کار مشخصي ندارند. در گروه آران، هنرجویان ما همه چیز 
مي آموزند؛ از عروسك سازي و بازي دهي گرفته تا شناخت بدن، 

بیان، ریتم و نحوه اجراي صحیح روي صحنه.«

     دریچه    تئاتر

ابوالحسن تهامي نژاد:

هوش مصنوعي تهديدي براي هنر انساني است
هنردوس�تان، ابوالحس�ن تهامي نژاد 
را از آن ص�داي گ�رم هن�گام گفت�ن 
آنونس ه�اي فيلم ه�اي س�ينمايي به 
ياد مي آورن�د. مردي از نس�ل طلايي 
دوبله كه در فيلم هاي زي�ادي به جاي 
ستارگان س�ينما صحبت كرده است. 
اما ن��ام تهامي ن��ژاد براي کتابدوس��تان 
نیز نامي آشناس��ت. او به خاطر تس��لط 
به زبان انگلیس��ي کتاب هاي مختلفي را 
ترجمه کرده که نمایشنامه هاي شكسپیر 
و رمان هاي اس��كار وایل��د، معروف ترین 
ترجمه ه��اي او در حوزه هن��ر و ادبیات 

هستند. 
تهامي ن��ژاد خیلي خوب توانس��ته میان 
هن��ر دوبله و ترجم��ه پیوند بزن��د و آثار 
مان��دگاري در دو حوزه خل��ق کند. این 
دوبلور پیشكس��وت در گفت وگو با ایبنا، 
درباره ورودش به حرفه دوبله گفت: من از 
سال ۱337 وارد کار دوبله شدم و از سال 
۱338 شروع به گفتن آنونس کردم در این 
66 سال آنونس فیلم هاي زیادي را گفته ام. 
متن آنونس فیلم هایم را خودم مي نوشتم 
و این در حالي بود که هر کس��ي این کار 
را نمي کرد و فقط من مت��ن آنونس هاي 

فیلم هایم را مي نوشتم. 
او سپس رفتن به س��وي ترجمه کتاب را 
چنین ش��رح داد: من قب��ل از اینكه وارد 
حوزه ترجمه کتاب شوم، فیلم ها را ترجمه 
مي کردم. یك روز همسرم گفت حالا که 
به سن بالاتر رس��یده اي بنشین و کتاب 
ترجمه کن. من هم حرف همسرم را گوش 

کردم و کار ترجمه را شروع کردم. 
این دوبلور پیشكس��وت درب��اره مبناي 
انتخاب کتاب هایش ب��راي ترجمه بیان 

کرد: بیشتر ناشر کتاب را انتخاب مي کند، 
ولي خودم هم گاهي کتابي را براي ترجمه 
انتخاب مي کنم. مثلًا کتاب »جس��ارت 
امید« به قلم باراک اوبام��ا را خودم براي 

ترجمه انتخاب کردم. 
تهامي ن��ژاد ماج��راي ترجمه کت��اب را 
اینگونه روایت کرد: به اتفاق همس��رم در 
مجارس��تان بودیم و ایش��ان در دانشگاه 
بوداپس��ت تدریس مي کرد. من هم یك 
سال آنجا بودم و براي اینكه زمانم در یك 

کشور خارجي تلف نشود شروع به ترجمه 
این کتاب ک��ردم و الان کت��اب به چاپ 

بیست و چندم رسیده است. 
او با ابراز مخالفت و نگراني از ورود هوش 
مصنوع��ي به هنر دوبل��ه و ترجمه گفت: 
ورود و گس��ترش ه��وش مصنوعي براي 
حوزه هنر خیلي بد است. هوش مصنوعي 
باید در صنعت مورد استفاده قرار بگیرد، 
نه در هنر که عده اي با شبیه س��ازي صدا 
دنبال س��ودجویي از آن باشند. در هوش 
مصنوعي دیگر آن احساس و ذوق آدم ها 

وجود ندارد. 
تهامي نژاد با اشاره به روزگار بسیار خوبي 
که در دوبله داش��تند، بیان کرد: روزگار 
خیلي خوبي داشتیم و فیلم هاي روز دنیا 
را دوبل��ه مي کردیم که در س��ینماها هم 
اکران مي شد و مورد توجه مردم هم قرار 
مي گرفت. فیلم هاي آن زمان، فیلم هاي 
خوبي بود و داس��تان هاي گیرا و جذابي 
داش��ت و مردم پس از دی��دن فیلم ها تا 
مدت ها درباره اش فكر و صحبت مي کردند 
و از کارگرداني و پیچ و خم هاي داس��تان 
مي گفتند. اما فیلم هاي امروزي اینچنین 
نیس��ت و بیش��تر روي جلوه هاي ویژه و 

هوش مصنوعي استوار است. بعید نیست 
در آینده کیت هایي در بیاید که هر کسي 

بتواند آن را بخرد و فیلم بسازد!
او ب��ه روز بودن و بامطالعه ب��ودن را یكي 
از دلای��ل موفقیت آن نس��ل از دوبلورها 
مي داند. تهامي ن��ژاد در این ب��اره گفت: 
قطعاً که مطالعه در کارمان تأثیرگذار بود، 
خودبخود که آدم پیشرفت نمي کند. در 
آن دوران خیلي ها بودند، ولي همه ش��ان 
دوبلوره��اي موفق��ي نش��دند. تع��داد 
انگشت شماري مثل اسماعیلي، جلیلوند، 
جلال مقامي، ناظریان، کاملي و چندین 

نفر دیگر ماندگار شدند. 
تهامي نژاد در پای��ان کتاب هایي را براي 
خواندن پیشنهاد داد و گفت: کتاب هاي 
اس��كاروایلد براي خواندن بسیار جذاب 
هستند. کتابي به نام »ماهیگیر و روحش« 
دارد که مجموعه داستاني بسیار مهیجي 
است. هر کسي مي تواند قصه اي را مناسب 
حال خودش را براي خوان��دن پیدا کند. 
رمان معروف اس��كار وایلد به نام »تصویر 
دوریان گري« که من هم ترجمه کرده ام 
مورد استقبال زیادي قرار گرفته و بسیار 

خواندني است. 

بهروز غريب پور خبر از اجراي اپراي عروسكي »عاشورا« داد

 كتاب »خلق جلوه هاي دراماتيك با دوربين«
 منتشر شد

كتاب »خلق جلوه هاي 
دراماتيك با دوربين« 
در قط�ع رحل�ي و با 
قيمت ۶۵۰ هزار تومان 
به ب�ازار كت�اب آمد. 
کتاب خلق جلوه هاي 
دراماتیك ب��ا دوربین 
به بررسي تكنیك هاي 
فیلم سازي و چگونگي 
جلوه ه��اي  خل��ق 
دراماتیك با اس��تفاده 

از دوربین مي پردازد.  کت��اب با تحلیل تصاویر و صحنه هاي 
کلاس��یك س��ینما، روش ه��اي مختل��ف دوربین گذاري، 
ترکیب بندي، نورپردازي و حرکت دوربین را شرح مي دهد و 
تأثیر این تمهیدات را بر روایت داستان و احساسات مخاطب 

بررس��ي مي کند.  این اثر ب��راي علاقه مندان به س��ینما و 
فیلمسازي از مبتدي تا حرفه اي، منبعي ارزشمند محسوب 
مي شود.  این کتاب ارائه دهنده بینشي از پتانسیل تمهیدات 
مختلف دوربین براي داستان گویي به خواننده است و نشان 
مي دهد که این تمهیدات چگون��ه مي توانند لحظات زنده و 

قانع کننده اي را روي پرده ایجاد کنند.
 نویسندگان کتاب با تجزیه و تحلیل دقیق بیش از 90فیلم 
تولید شده در بیش از 30 کشور، دریچه اي را به این موضوع 
باز مي کنند که چگونه استادان فیلمسازي بیشترین استفاده 

را از تعامل بین داستان و دوربین برده اند.   
نویسنده کتاب گیل سگال استاد هنر در بخش تحصیلات 
تكمیلي فیلم و تلویزیون در دانش��كده هنر تیش دانش��گاه 
نیویورک امریكاست.  »خلق جلوه هاي دراماتیك با دوربین« 
با ترجمه محمد ارژنگ و انتشارات چتر فیروزه به بازار کتاب 

آمده است.  

خالق سرود ملي ايران در بخش مراقبت هاي ويژه بيمارستان

س�يدعباس عظيمي از حس�ن رياحي،  آهنگس�از باسابقه 
كشورمان عيادت كرد. 

به گزارش »جوان«، عصر روز دوش��نبه س��یدعباس عظیمي، 
مدیرعام��ل مؤسس��ه هنرمندان پیشكس��وت ب��ا حضور در 
بیمارستان رسالت تهران از حسن ریاحي، آهنگساز کشورمان، 
خالق سرود جمهوري اسلامي ایران و عضو هیئت مدیره مؤسسه 
هنرمندان پیشكسوت عیادت کرد.  عظیمي در رابطه با وضعیت 
جسماني حسن ریاحي گفت: خوشبختانه طبق توضیحات کادر 
درمان در حال حاضر وضعیت استاد خوب و رو به بهبود است و 
فعلًا براي رسیدگي بیشتر در بخش مراقبت هاي ویژه بستري 
است.  عظیمي  ادامه داد: استاد ریاحي هفته قبل در بیمارستان  

طالقاني شهر چالوس بستري شد و این  هفته به تهران انتقال 
یافت.  مدیرعامل مؤسس��ه هنرمندان پیشكس��وت از محمد 
الهیاري، مدیرعامل بنیاد رودکي و دبیر هیئت امنای مؤسسه 
و محمد محمدي، مدیرکل فرهنگ و ارش��اد اس��لامي استان  
مازندران که با حضور در بیمارستان چالوس از استاد عیادت و 
پیگیر مشكلات وي بودند، قدرداني کرد.  حسن ریاحي )زاده 
بهمن ۱3۲3(، چهره ماندگار موس��یقي، عضو رسمي و عضو 
هیئت مدیره مؤسسه هنرمندان پیشكسوت و داراي درجه یك  
هنري  از وزارت فرهنگ و ارش��اد اسلامي است. از دیگر سوابق 
اجرایي حسن ریاحي مي توان به رئیس هیئت داوران جشنواره 
موسیقي فجر، مدیر سابق مرکز موسیقي سازمان صداوسیما 
و مدیر گروه موسیقي دانش��كده هنر و معماري دانشگاه آزاد 
اسلامي اشاره کرد.  او از کودکي نزد پدر فراگیري پیانو را آغاز 
کرد و در سن ۱۲ سالگي وارد هنرستان موسیقي شد و با  ساز 
تخصصي ویلن فارغ التحصیل ش��د.  ریاحي پس از مدتي کار 
اجرایي در دانشگاه ش��یراز، برای تكمیل تحصیلات به امریكا 
رفت. در سال ۱356 کارشناس��ي ارشد موسیقي را از دانشگاه 
تمپل و کمبز فیلادلفیاي امریكا دریافت کرد و در سال ۱36۱ 
موفق به دریافت مدرک دکتراي موس��یقي از همان دانشگاه 
شد.  وي پس از بازگش��ت به ایران در واحد موسیقي سازمان 

صداوسیما مشغول به کار شد. 

     کتاب

    دیده بان

فيلم زندگي پوتين در جشنواره ونيز
»جادوگ�ر كرملين« ب�ه كارگرداني اوليويه آس�اياس كه به 
روند صعود ولاديمير پوتين در دنياي سياست پرداخته، به 
احتمال فراوان در جشنواره ونيز پيش رو رونمايي مي شود. 
در حالي که گمانه زني ها درباره جشنواره فیلم ونیز افزایش یافته، 
فیلم »جادوگر کرملین« ساخته اولیویه آسایاس که پیش از این 
تقریباً هیچ ردپای��ي در پیش بیني هاي جش��نواره هاي پاییزي 
نداشت، حالا ممكن است یكي از شگفتي سازان ونیز ۲0۲5 باشد.  
این فیلم اقتباسي از رمان تحسین شده و پرفروش نوشته جولیانا 
امپولي است که در س��ال ۲0۲۲ منتشر شد و خیلي زود جایگاه 
خود را در فضاي ادبي و سیاسي اروپا تثبیت کرد. داستان، نگاهي 
دارد به پشت پرده قدرت در روس��یه پس از فروپاشي شوروي و 

به ویژه روند صعود ولادیمیر پوتین به رأس قدرت. 
شاید جنجالي ترین بخش خبر این باشد که جود لا در نقش ولادیمیر 
پوتین ظاهر شده است، انتخابي که مي تواند هم تحسین برانگیز و 
هم بحث برانگیز باشد. در کنار او، بازیگراني چون پال دي نو، آلیسیا 
ویكاندر، زک گالیفیاناکیس و تام استوریج نقش آفریني مي کنند. 

ترکیبي که نشان از سرمایه گذاري جدي بر این پروژه دارد. 

اولين جلسه شوراي سياست گذاري 
جشنواره فيلم كوتاه تهران برگزار شد

نخستين جلس�ه ش�وراي سياس�ت گذاري چهل ودومين 
جش�نواره بين المللي فيلم كوت�اه تهران برگ�زار و اهداف 
و رويكردهاي اين دوره از جش�نواره در آن بررس�ي ش�د. 
شوراي سیاستگذاري چهل و دومین جشنواره بین المللي فیلم 
کوتاه تهران را )به ترتیب حروف الفبا(: محمد احساني، حجت الله 
ایوبي، علیرضا تابش، مریم جلالي، بهروز شعیبي، محمدمهدي 
عسگرپور و سیدمحمدصادق موس��وي تشكیل مي دهند که با 
احكام جداگانه اي از س��وي دکتر رائد فری��دزاده، معاون وزیر، 
رئیس س��ازمان س��ینمایي و رئیس ش��وراي سیاس��تگذاري 
جشنواره منصوب شده اند.  چهل ودومین جشنواره بین المللي 
فیلم کوتاه تهران از ۲7 مهر تا ۲ آبان ماه ۱404 به دبیري بهروز 

شعیبي در تهران برگزار مي شود. 

 همنوايي سنتور و تنبك 
در »كوي رندان«

آلبوم موسيقي بيكلام »كوي رندان« از سهيل حُسنوي منتشر شد. 
آلبوم موسیقي »کوي رندان« چهارمین اثر سهی��ل ح�س�نوي 
به عنوان آهنگس�از و نوازن�ده سنت��ور است. این آلبوم ۱۱ قطعه  
را در دو بخش »س��ه گاه و چه��ارگاه« شامل مي شود.  همچنین 
»م�رتضي مؤمنیان« به عنوان نوازنده مهم�ان در این آلبوم حضور 
داشته و دو قطعه براساس تكن��وازي تم���بك او براي این آلبوم 
ساخته شده است.  این آلب�وم به صورت دیجیت���ال توسط کمپاني 
»زن�گ رک�وردز« در پلتفرم هاي جهاني موسیقي قرار گرفته و در 
سایت هاي رسمي فروش موس��یقي داخلي قابل دانل��ود است. 
همچنین تع��داد مح����دودي نسخ�ه  فی�زیكي از این آلب�وم نیز 
در دسترس علاقه مندان قرار خواهد گرفت.  حسنوي اعلام کرده 
است که به زودي اولین کتاب نت او با همین عنوان)کوي رندان( 
توسط »نش�ر خنی��اگر« منتشر خواهد شد. این مجموعه شامل 
۲۱ قطعه از آثار مكتوب او است که منتخبي از قطعات آلبوم هاي 

منتشر شده خواهد بود.

    احمد جوان
»خداي جنگ« به كارگرداني حسين دارابي 
و تهيه كنندگ�ي س�عيد س�عدي محص�ول 
س�ازمان هن�ري رس�انه اي اوج اس�ت ك�ه 
چگونگي دستيابي ايراني به صنعت موشكي 
در دوران دف�اع مق�دس را رواي�ت مي كند. 
احسان ثقفي، نویسنده فیلمنامه »خداي جنگ« 
در گفت وگو با »جوان« درباره ایده س��اخت فیلم 
گفت: این فیلم پ��روژه اي طولاني م��دت بود که 
ایده پردازي براي قصه اش از سال 96 شروع شد. ما 
داستاني واقعي را شنیدیم که یكي، دو کتاب هم 
در مورد آن نوشته شده بود و مؤلفه هایي جذاب و 
دراماتیك داشت که احساس کردیم مي شود یك 
قصه جذاب سینمایي از آن بیرون کشید، در نتیجه 

مصمم شدیم که قصه اش را بنویسیم. 
تقفي ادامه داد: البته این قصه بس��یار کار داشت، 
چون یك پاي آن در واقعیت بود، اما باید جذابیت 
سینمایي پیدا مي کرد و از مستند فاصله مي گرفت 
و این شكل دادن به کار، مسیر سختي بود. بالاخره 
رسیدیم به متني که در پیش تولید هم تغییر کرد 

و در نهایت به این شكل ساخته شد. 
ثقفي یادآور شد: به شكل فني فیلمنامه »خداي 
جنگ« را تك نفره نوشتم، اما من با آقاي دارابي به 
عنوان کارگردان و آقاي شفاه به عنوان کسي که به 
کار شكل مي داد، مدام در تعامل و گفت وگو بودیم 
و در رویكردهاي کلي ایده پردازي هاي بس��یاري 
داشتیم. ضمن اینكه آقاي دارابي در مقام کارگردان 
بسیار به جزئیات متن حساسیت و وسواس داشتند 

و همه چیز را با همفكري جلو بردیم. 
این نویسنده فیلمنامه در ادامه گفت: قصه اصلي را 
سال 96 فردي آگاه برایم تعریف کرد و پس از آن من 
هر کتابي را که در این مورد بود و به دستم مي رسید، 
تورق مي کردم و با آدم هایي که در این داستان حضور 
داشتند هم صحبت کردم. ضمن اینكه کتاب »خط 
مقدم« )نوشته فائضه غفار حدادي و محمدحسین 
پیكاني روایتي داستاني و مستند از تشكیل یگان 
موش��كي ایران با محوریت زندگي ش��هید حسن 

طهراني مقدم( به کلیت کار ما سر و شكل داد. 
ثقفي خاطر نش��ان ک��رد: اصل اتف��اق واقعي در 
فیلم وجود دارد و م��ا به کلیت داس��تان پایبند 
بودیم و آن را تغیی��ر ندادیم. کلیت این بود که در 

دوران دفاع مق��دس ایران نیاز ب��ه ادوات نظامي 
داشت. محدودیتي بزرگ در این زمینه داشتیم 
که صدام دورترین ش��هرهاي ما را مي زد و ما این 
توانایي را نداش��تیم. همین نیاز جدي ایران را به 
سمت خریدن موشك سوق مي دهد که در ادامه 
مشكلاتي رخ مي دهد که تلاش مي شود  به شكلي 
بومي با تولید داخلي حل شود و ما تلاش کردیم که 

همه این واقعیات در کارمان بیان شود. 
وي افزود: این قصه براي سال 64 است و در فیلم 
ما هم همین دوره زماني است که روایت مي شود. 
کاراکترهاي قصه متناظر عیني در واقعیت نیستند 
و در واقعیت تعداد بیش��تري آدم در این داستان 
دخیل بودند که شرح اقداماتشان به چیزي که ما 
روایت کردیم نزدیك است. برداشت ما آزاد بود و 
عیناً شخص خاصي مدنظر نیست، چراکه ما ماجرا 

را اقتباس کردیم و نه اشخاص را. 
  تصوير شهيد طهراني مقدم را بازسازي 

نكرديم
ثقفی اذعان داشت: البته چون رهبر آن قصه شهید 
طهراني مقدم است، ساعد سهیلي متناظر با ایشان 
قرار مي گیرد، اما باز هم این کاراکتر کلیت ش��هید 
طهراني مقدم را بیان نمي کند و ما تصویر ایشان را 
بازسازي نكردیم و به همین دلیل هم اسم کاراکتر 
فرق دارد و هم ش��خصیت ساعد سهیلي برداشتي 
آزاد است.  این نویسنده فیلمنامه در ادامه توضیح 
داد: خط اصلي داستان ما واقعیت است که براي خلق 
آن از منابع مختلف الهام گرفتیم و فرایند دراماتیك و 
نمایشي کردن را روي داستان واقعي پیاده کردیم تا 
در ساختار درام بنشیند و براي مخاطب جذاب باشد. 
تلاش��مان را کردیم که بدون تغییر دادن ساختار 

داستان عنصر درام را هم به آن اضافه کنیم. 
تقفي تصریح کرد: این قصه یك پا در واقعیت و یك 
پا در خیال دارد و قرار است راوي چیزي باشد که 
کنه آن واقعه تاریخي را تغییر ندهد. ولي در ظاهر 
به عنوان یك قصه دراماتیك براي مخاطب جذاب 
باشد؛ اجرایي کردن این امر کار سختي است، چراکه 
بعدها هم باید پاسخگو باشیم که کدام قسمت بر 
اساساً مستندات واقعي است و کدام واقعي نیست. 
ضمن اینكه بخش��ي از صاحبان ماجراهاي تاریخ 
معاصر زنده هستند و حضور دارند و هرکس زاویه 
نگاه خود را به یك ماجراي واحد دارد و هر روایتي 
ممكن اس��ت از زاویه دید ش��خصي دیگر غلط یا 
ناکافي به نظر برسد و رسیدن به یك حالت متعادل 

بهینه چالش جدي این جنس قصه هاست. 
نویسنده فیلمنامه فیلم »خداي جنگ« تأکید کرد: 
به علاوه اینكه اگر بتوان یك قصه دهه شصتي را به 
صورتي روایت کرد که امروز هم دیده شود و جذاب 

باشد کار بزرگي است که اصلاً راحت نیست. 
   اهميت اقتدار موشكي ايران

ثقفی در باب اهمیت این فیلم خاطرنشان کرد: 
داس��تان فیلم »خداي جنگ« مس��ئله اي ملي 
است و ما طوري این موضوع را مطرح کردیم که 
هرکسي با دیدن آن مي تواند ایران، اهمیت و اقتدار 
آن را ببیند. رسیدن به این هدف براي ما مهم بود 
و احساس مي کنم با همه چالش هایي که سمت 
ما مي آید و این وحدت و یكي شدن و گره کردن 
مشت اگر در هر جایي از فیلم براي هر مخاطبي 
با هر رویكرد و ایدئول��وژي روي دهد ما به بخش 

جدي اي از هدفمان رسیده ایم. 
وی در پاسخ به این پرس��ش که چگونه است که در 
این فیلم ما ب��ا چهره بدون رت��وش آدم هاي خوب 
قصه روبه رو هستیم و مثلًا یكي از کاراکترها سیگار 
مي کشد یا دیگري در گذشته دزدي مي کرده  است، 
توضیح داد: نگاهي کلي روي متن این بود که آدم ها 
به هرحال آدم هستند و نقص و ایرادهایي دارند و این 
موضوع را حتي در مورد کاراکتر اصلي مان هم داریم 
که جنسي از تعارض را با خود به همراه دارد یا دیگري 
سیگار مي کشد یا فردي که به همه چیز بدبین است. 
او ادامه داد: بخش��ي از این جزئیات رفتاري را در 
پیش تولید به کاراکترها دادیم که یكي س��یگار 
مي کشد یا کسي دیگر جنس خاصي از رفتار یا مدل 
حرف زدن را دارد. برخي را هم بازیگران پیشنهاد 
مي دادند و برخي هم سر صحنه فیلمبرداري و در 
روند تولید شكل گرفت. بلوغي که در روند تولید 
توسط آقاي دارابي ایجاد ش��د، چیزهایي را رقم 

مي زد که مصادیق واقعیت هاي زندگي بودند. 
احسان ثقفي در پایان گفت: تاریخ به شكل کلي و 
به خصوص تاریخ معاصر حتي اگر یك روایت خام 
هم باشد، مفید اس��ت، چه برسد به تاریخي که در 
آن غور شده   است و اگر در تاریخ مان دقیق شویم، 
مي توانیم المان های��ي را بیابیم که ب��ه درد امروز 
مي خورد و جنسي از وحدت و شناخت بیشتر نسبت 
به خودمان را رقم مي زند. ضمن اینكه واکنش خوبي 
هم از سوي مخاطب به دنبال دارد و  از دید سینمایي 
هم اینها قصه هایي واقعي و دراماتیك با ظرفیت هاي 

جذب بسیار زیاد هستند.

ثقفی: اگر در تاريخ مان دقيق 
شويم، مي توانيم المان هايي 
را بيابيم ك��ه ب��ه درد امروز 
مي خورد و جنسي از وحدت 
و ش��ناخت بيش��تر نسبت 
به خودم��ان را رق��م مي زند

گفت وگوي»جوان« با احسان ثقفي، فيلمنامه نويس فيلم »خداي جنگ«

 داستان فيلم »خداي جنگ« 
درباره مسئله اي ملي است
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